

ISSN 0321-0391

ВЕСТНИК ДРЕВНЕЙ ИСТОРИИ



Том 83

1

Москва
2023



СОДЕРЖАНИЕ

<i>Yakubovich I.</i> (Marburg, Germany) – “Daiva Inscription” of Xerxes: Historical Account, Ideological Statement, or Propaganda?.....	5
<i>Никольский Б.М.</i> (Москва) – Папирус <i>Р. Оху</i> . 2180 и текст «Царя Эдипа» Софокла. Часть II. Ошибочные чтения.....	27
<i>Елисеева Л.Г.</i> (Москва) – «Параграфы» мотивировочной части в почетных декретах Ольвии, Истрии, Одесса и Аполлонии Понтийской.....	54
<i>Трейстер М.Ю.</i> (Бонн, Германия) – Двусторонние стеклянные геммы из сарматских погребений Нижнего Поволжья.....	72
<i>Кириллова М.Н.</i> (Москва) – <i>Disciplina Etrusca</i> и формирование римского ортогонального межевания.....	94

ПУБЛИКАЦИИ

<i>Абрамзон М.Г.</i> (Москва / Магнитогорск), <i>Захаров Е.В.</i> (Москва), <i>Никитин А.Б.</i> (Санкт-Петербург), <i>Смирнов С.В.</i> (Москва) – Античные монеты из коллекции Н.К. Минко (Государственный исторический музей Южного Урала). Часть I. Азия и Египет.....	114
<i>Чепель Е.Ю.</i> (Москва), <i>Шаверин Я.А.</i> (Санкт-Петербург) – Греческие папирусы из собрания Музея истории Пермского университета (<i>P. Perm.</i>).....	134

В МУЗЕЙНЫХ СОБРАНИЯХ МИРА

<i>Ладынин И.А.</i> (Москва) – Маски священных соколов с изображением царя из египетского собрания ГМИИ имени А.С. Пушкина.....	164
---	-----

ИЗ ИСТОРИИ НАУКИ

<i>Скворцов А.М.</i> (Челябинск) – «Сейчас предстоит или возродить ... или окончательно его погубить»: введение и скорая отмена латинского языка в советских школах (конец 1940-х – первая половина 1950-х годов).....	185
--	-----

КРИТИКА И БИБЛИОГРАФИЯ

<i>Короленков А.В.</i> (Москва) – <i>J. A. Rosenblitt. Rome after Sulla. London–New York, 2019</i>	202
<i>Подосинов А.В.</i> (Москва / Петрозаводск) – <i>R. Gagné. Cosmography and the Idea of Hyperborea in Ancient Greece. A Philology of Worlds. Cambridge, 2021</i>	207

НАУЧНАЯ ЖИЗНЬ

<i>Шадрин И.А., Рунг Э.В., Вендиктова Е.А.</i> (Казань) – Проблемы истории древних империй на международном научном симпозиуме «На плечах гигантов: Петр Великий и имперский опыт России в контексте мировой истории» (Казань, 26–28 сентября 2022 г.).....	216
<i>Бугаева Н.В.</i> (Москва) – Научная конференция памяти заслуженного профессора Московского университета Ии Леонидовны Маяк (1922–2018) (Москва, 30 сентября – 1 октября 2022 г.).....	219
<i>Климов О.Ю., Кулишова О.В., Пантелеев А.Д., Жестоканов С.М.</i> (Санкт-Петербург) – XXIV Жебелёвские чтения в Санкт-Петербургском государственном университете (Санкт-Петербург, 26–28 октября 2022 г.).....	224

<i>Юлий Беркович Циркин (1935–2022)</i>	232
<i>Смирнова Л.О., Лурье П.Б.</i> (Санкт-Петербург) – Александр Борисович Никитин (1956–2022).....	234
<i>Монахов С.Ю.</i> (Саратов) – Владимир Иванович Кац (1937–2023).....	237

ПРИЛОЖЕНИЕ

Коптское мученичество Стефана (<i>P. Duke. inv. 438</i>). Предисловие, перевод с коптского и комментарии <i>А.А. Войтенко</i> (Москва).....	240
---	-----

ADDENDA ET CORRIGENDA

<i>Балахванцев А.С., Лявданский А.К.</i> (Москва) – <i>Balakhvantsev, A.S., Kogan, L.E., Lyavdansky, A.K., Tunkina, I.V. 2022: An Unpublished North West Semitic Inscription from the Collection of the Russian Archaeological Institute in Constantinople. Vestnik drevney istorii [Journal of Ancient History] 82/4, 911–940</i>	248
---	-----

CONTENTS

<i>I. Yakubovich</i> (Marburg, Germany) – “Daiva Inscription” of Xerxes: Historical Account, Ideological Statement, or Propaganda?.....	5
<i>B.M. Nikolsky</i> (Moscow) – <i>P. Oxy.</i> 2180 and the Text of Sophocles’ <i>Oedipus Tyrannus</i> . Part II. Incorrect Readings	27
<i>L.G. Eliseeva</i> (Moscow) – Subsections of the Motivation Clause in Honorific Decrees from Olbia, Istros, Odessos and Apollonia Pontica.....	54
<i>M.Yu. Treister</i> (Bonn, Germany) – Two-Sided Glass Gems from the Sarmatian Burials of the Lower Volga Region	72
<i>M.N. Kirillova</i> (Moscow) – <i>Disciplina Etrusca</i> and the Development of the Roman Orthogonal Land Surveying.....	94

PUBLICATIONS

<i>M.G. Abramzon</i> (Moscow / Magnitogorsk), <i>E.V. Zakharov</i> (Moscow), <i>A.B. Nikitin</i> (Saint Petersburg), <i>S.V. Smirnov</i> (Moscow) – Ancient Coins from the N.K. Minko’s Collection (State Historical Museum of the Southern Urals). Part I. Asia and Egypt.....	114
<i>E.Yu. Chepel</i> (Moscow), <i>J.A. Shavrin</i> (Saint Petersburg) – Greek Papyri from the Collection of the Perm University History Museum (<i>P. Perm.</i>).....	134

IN WORLD MUSEUMS

<i>I.A. Ladynin</i> (Moscow) – The Masks of Sacred Falcons with the Image of a King in the Egyptian Collection of the A.S. Pushkin Museum of Fine Arts.....	164
---	-----

PAGES OF HISTORIOGRAPHY

<i>A.M. Skvortsov</i> (Chelyabinsk) – Now We Have either to Restore... or to Ruin it Completely”: The Introduction and Rapid Abolition of Latin in Soviet Schools (Late 1940s – First Half of the 1950s).....	185
---	-----

CRITICAL AND BIBLIOGRAPHICAL SURVEYS

<i>A.V. Korolenkov</i> (Moscow) – <i>J. A. Rosenblitt</i> . Rome after Sulla. London–New York, 2019.....	202
<i>A.V. Podossinov</i> (Moscow / Petrozavodsk) – <i>R. Gagné</i> . Cosmography and the Idea of Hyperborea in Ancient Greece. A Philology of Worlds. Cambridge, 2021.....	207

NEWS AND EVENTS

<i>N.A. Shadrina</i> , <i>E.V. Rung</i> , <i>E.A. Venidiktova</i> (Kazan) – Problems of the History of Ancient Empires at the International Research Symposium “On the Shoulders of Giants: Peter the Great and the Imperial Experience of Russia in the Context of World History” (Kazan, September 26–28, 2022).....	216
<i>N.V. Bugaeva</i> (Moscow) – The Academic Conference in Memory of the Honorary Professor of the Moscow University Ija Leonidovna Majak (1922–2018) (Moscow, September 30 – October 1, 2022).....	219
<i>O.Yu. Klimov</i> , <i>O.V. Kulishova</i> , <i>A.D. Pantelev</i> , <i>S.M. Zhestokanov</i> (Saint Petersburg) – The 24 th Zhebelev Conference at the St. Petersburg State University (Saint Petersburg, October 26–28, 2022).....	224

<i>Yuli Berkovich Tsirkin</i> (1935–2022).....	232
<i>L.O. Smirnova</i> , <i>P.B. Lurje</i> (Saint Petersburg) – <i>Alexandr Borisovich Nikitin</i> (1956–2022).....	234
<i>S.Yu. Monachov</i> (Saratov)– <i>Vladimir Ivanovich Katz</i> (1937–2023).....	237

SUPPLEMENT

Coptic Martyrdom of Stephen (<i>P. Duke</i> . inv. 438). Introduction, Translation from Coptic and Commentary by <i>A.A. Voytenko</i> (Moscow).....	240
--	-----

ADDENDA ET CORRIGENDA

<i>A.S. Balakhvantsev</i> , <i>A.K. Lyavdansky</i> (Moscow) – <i>Balakhvantsev</i> , <i>A.S.</i> , <i>Kogan</i> , <i>L.E.</i> , <i>Lyavdansky</i> , <i>A.K.</i> , <i>Tunkina</i> , <i>I.V.</i> 2022: An Unpublished North West Semitic Inscription from the Collection of the Russian Archaeological Institute in Constantinople. <i>Vestnik drevney istorii</i> [Journal of Ancient History] 82/4, 911–940.....	248
--	-----